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СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ ВП РАЕС:
З ТУРБОТОЮ ПРО ПРАЦІВНИКІВ

ЗАХИСТИМО ТИХ, ХТО ЗАХИЩАЄ НАС!

Тридцять шість праців-
ників РАЕС та представни-
ків 2-го державного пожеж-
но-рятувального загону з
охорони станції отримали
ордери на житло в гурто-
житку «Електрон». Серед
щасливих власників по-
мешкань — 9 молодих спе-
ціалістів, які нещодавно
влаштувалися на Рівненсь-
ку АЕС, та чотири багато-
дітні сім’ї, де троє і більше
дітей.

Гуртожиток «Електрон»,
зданий в експлуатацію у трав-
ні 1989 року, налічує 410
ліжко-місць, або ж 106 кімнат
для проживання сімей. За
словами Любові Дерев’янчук,
завідувачки гуртожитку, у ко-
ристуванні є 40 приміщень
покращеного типу, з окремою
кухнею, санвузлом та житло-
вою кімнатою площею 19 кв.
м. Серед усіх мешканців гур-
тожитку 80% — працівники
Рівненської АЕС, решта 20%
— представники обслуговую-
чих РАЕС організацій, — за-
уважила Л. Дерев’янчук.

Валентин Делех, т.в.о. на-
чальника управління соціаль-
ного розвитку РАЕС розпові-
дає: «Власників ордерів було
обрано серед більш як 100
претендентів на засіданні
житлово-побутової комісії
профкому РАЕС. Так спільним
рішенням ЖПК профкому та
адміністрації РАЕС було за-
тверджено 36 кандидатур на
отримання ордерів», — додав
фахівець.

Ольга Вашко, інженер
служби аналізу безпеки РАЕС,
отримала ордер на кімнату в
гуртожитку «Електрон» як мо-
лодий спеціаліст. «Я родом з
Володимирця. Навчалась у
Севастопольському націо-
нальному університеті ядер-

ної енергії та  промисловості.
На станцію влаштувалася за
контрактом, який з РАЕС під-
писала ще на першому курсі
навчання. За його умовами
при успішному навчанні ме-
ні гарантувалася посада на
РАЕС та житло у гуртожитку.
Тож я сьогодні дуже щаслива
отримати цей ордер. Вдячна
адміністрації Рівненської АЕС
за те, що надає молодим
спеціалістам такий хоро-
ший старт у кар’єрі», — дякує
Ольга (на знімку).

Разом із дружиною отри-
мав ордер на житло ще один
молодий спеціаліст, оператор
реакторного відділення реак-
торного цеху 1 Іван Прусь. На
станції хлопець працює май-
же два роки. Родом із За-
річного, що на Рівненщині.
Зізнався Іван, що його просто
переповнюють емоції. «Мені
приємно, що керівництво
Рівненської АЕС піклується
про молодих спеціалістів.
Молодим сім’ям, таким як
моя, важко сьогодні придба-
ти житло. Тому я зі своєю
родиною дуже ціную те, що
так швидко отримав ордер на
перше власне помешкання»,
— підсумовує Іван Прусь.

Отримали ордери
на житло у гуртожитку

Колектив енергокомплексу на Південному Бузі
надав матеріальну допомогу на лікування трьом
тяжкопораненим бійцям АТО. Усі троє боронили
територіальну цілісність України в складі 79-ї окре-
мої аеромобільної бригади.

За рішенням спеціальної групи представників трудо-
вого колективу ВП ЮУАЕС, яка визначає напрями вико-
ристання благодійних коштів, зібраних працівниками
підприємства для потреб Збройних Сил та Національної
гвардії України, по 20 тис. грн. отримали заступник
командира десантного батальйону підполковник Сергій
Грецький і заступник командира розвідувального взводу
Олександр Пономарьов, 27 тис. грн. — син працівника
атомної станції рядовий Володимир Гаріджук.

«Мужність проявляють не лише на полі бою, — впев-
нений начальник відділу соціального розвитку підприєм-
ства Валерій Кичак. — Сьогодні ці хлопці героїчно
борються за своє життя і ми вирішили не залишатися
осторонь. Кожен з них потребує довготривалого та вар-

тісного лікування, на яке й спрямована матеріальна
допомога колективу АЕС». 

В. Кичак зазначив, що згадана робоча група (створе-
на свого часу спільним рішенням адміністрації та проф-
спілкового комітету ВП ЮУАЕС, визначає напрями вико-
ристання коштів, зібраних для потреб військових у зоні
АТО) на черговому засіданні вирішила розширити
напрям благодійної допомоги. Тож, враховуючи нові
виклики, пов’язані з продовженням бойових дій на сході
держави, цільова допомога від колективу южно-україн-
ських атомників у подальшому надаватиметься в основ-
ному на лікування та реабілітацію учасників бойових дій
та, у разі необхідності, як-от скрутне матеріальне стано-
вище, витрати на поховання загиблих учасників АТО, —
їхнім сім’ям.

За 2014–2015 роки працівники Южно-Українського
енергокомплексу перерахували на спеціальний рахунок,
де акумулюються кошти на потреби Збройних Сил і
Національної гвардії України (розподіляє робоча група)

близько 1,5 млн. грн. Добродійна допомога здійснюєть-
ся й іншими шляхами — прямим перерахунком коштів
безпосередньо на рахунок Міноборони України, на
адреси благодійних фондів «Миротворець» і «Мирне
небо» та ін. За ці гроші ремонтувалася бойова техніка,
купувалися автомобілі швидкої допомоги для військових
госпіталів, бронежилети, тепловізори, кевларові каски,
продукти харчування, засоби першої необхідності та
медичної допомоги для бійців.

Соціальні партнери ВП ЮУАЕС:
розширено напрям допомоги учасникам АТО

ПРОФЛІДЕР У ТРУДОВОМУ КОЛЕКТИВІ

Незважаючи на складну ситуацію в Україні, Рів-
ненська атомна електростанція продовжує виконува-
ти соціальні програми, в тому числі і житлову.
Поліпшення житлових умов атомників залишається
одним із пріоритетних напрямів соціальної політики
як ДП НАЕК «Енергоатом», так і ВП «Рівненська АЕС».
Відтак ще один щасливчик, колишній працівник
РАЕС, тепер пенсіонер, отримав ключі від омріяного
нового житла.

(Закінчення на 2-й стор.)

Заслужена квартира
для атомника-ветерана

Родом Наталья Влади-
мировна из Перевальска Лу-
ганской области, в Желтые
Воды переехала вместе с
родителями. Окончила Жел-
товодский техникум, потом
Киевский политехнический…
Начинала свою трудовую дея-
тельность на Южном радио-
заводе, но после его развала
пришлось сменить род дея-
тельности и поработать на
других предприятиях и орга-
низациях города Желтые Во-
ды. Сегодня она — старший
инспектор отдела кадров АТХ
комбината.

— Так получилось, что я
постоянно работаю с людь-
ми. Хотя справедливости ра-

ди стоит сказать, что мне все-
гда было интересно с техни-
кой, — рассказывает Наталья
Шилина. — На завод посто-
янно поступало новое обору-
дование, нужно было изучать
сложные схемы. Мозги рабо-
тали на все 100%, и мне это
очень нравилось. Тем не ме-
нее, работая инженером-мет-
рологом, вела активную об-
щественную жизнь: была
членом комитета комсомола
заводоуправления, входила в
актив городской комсомоль-
ской организации, иначе не
могла. Всякий раз, приходя
на новое рабочее место, не
замечала того момента, когда
уже оказывалась в гуще об-

щественной жизни. Сидеть
тихонько, никуда не высо-
вываясь, почему-то не уда-
валось.

В 2005 году, когда при-
шла в АТХ, уже многое изме-
нилось не только в стране,
но и во взглядах людей на
современную жизнь и жиз-
ненные ценности, а на мно-
гих предприятиях взаимо-
отношения в коллективах
вышли на новый «коммер-
ческий» уровень. Комбинат
удивил меня верностью луч-
шим традициям, заложен-
ным еще нашим старшим
поколением, и, прежде все-
го, коллективизмом. А по-
скольку я была воспитана и
семьей, и школой на этих
традициях, то это все бы-
ло близко. Буквально через
год меня избрали предсе-
дателем профкома. Приш-
лось оправдывать оказанное
доверие. Конечно, бывают
сложные ситуации, когда хо-
чешь разрешить какую-то

проблему, помочь кому-то, а
не получается. Это огорча-
ет, хотя понимаю, человек
не всесилен. Да и люди
все разные, и нынешняя об-
становка обозленности и
обездоленности накладыва-
ет свой отпечаток на их ха-
рактер и на взаимоотноше-
ния. Но, несмотря ни на что,
мне профсоюзная работа
нравится.

(Окончание на 2-й стр.)

Добрые дела заряжают энергиейДобрые дела заряжают энергией
Она всегда в гуще событий, а иначе и нельзя, ведь,

помимо обязанностей старшего инспектора отдела кад-
ров автохозяйства ГП «Восточный горно-обогатитель-
ный комбинат», Наталья Шилина вот уже девять лет воз-
главляет профком подразделения. И стоит отметить,
справляется с этой работой отлично. Корреспондент
газеты встретилась с Натальей Владимировной, чтобы
узнать, как ей удается быть успешной на работе, в обще-
ственной и семейной жизни.

Перевозка урановой руды, работа на строительстве объектов

полигона кучного выщелачивания, в карьере на гидрозакладке,

наращивание дамб на балке «Щербаковская», обслуживание

подразделений ВостГОКа — работы у второй мехколонны хватает. С

1986 года трудится здесь водителем КрАЗа Владимир Бердников. В

качестве общественной нагрузки ему доверили быть и профгруп-

поргом бригады. О своих коллегах он может рассказывать долго и

только хорошее. Говорит, что коллектив у них дружный, веселый,

надежный, одним словом, — шоферский. Ребята живут не одной

работой, принимают участие в культурно-массовых мероприятиях,

выступают за коллектив в спортивных соревнованиях, любят поси-

деть с удочкой на берегу реки и, конечно же, собраться всей брига-

дой, чтобы отметить приятное событие.

На снимке (слева направо) нижний ряд — Юрий КАЛЮЖНЫЙ,

Олег НАГАЕЦ, Александр ПАВЛЕНКО, Вадим ВЕЛИКАНТ; средний

ряд: Александр ПОКУТНИЙ, Владимир ИЩЕНКО, Валерий ПОДГОР-

НЫЙ, Владимир БЕРДНИКОВ; вверху — Геннадий БЕЗВЕРХИЙ,

Николай АВРАМЕНКО.

На Хмельницькій АЕС відбула-
ся нарада за участю керівни-
ків основних підрозділів атомної
станції стосовно подальших орга-
нізаційних та технічних аспектів
передпроектних та основних ро-
біт з реалізації пілотного проекту
«Енергетичний міст «Україна — Єв-
ропейський Союз».

Підключення другого енергоблока
Хмельницької АЕС до європейської
енергосистеми ENTSO-E в рамках реа-
лізації проекту — одне з найважливі-
ших стратегічних завдань, поставлених
перед атомниками.

За словами головного інженера ВП
ХАЕС Віктора Макєєва, для його реалі-
зації потрібно вирішити три основні

технічні аспекти. Серед яких — модер-
нізація та реконструкція відкритого
розподільчого пристрою 750 кВ, з
метою збільшення пропускної спро-
можності та підготовки до інтегра-
ції з європейською енергосистемою
ENTSO-E. Дотримуючись заходів з
безпеки, при підключенні енергоблока
до європейської енергосистеми важ-
ливо забезпечити певний відсоток
виробленої електроенергії на влас-
ні потреби. Для впровадження цього
проекту потрібно здійснити також знач-
ний обсяг реконструційно-модерніза-
ційних робіт.

Нагадаємо, що 15 червня цього
року Кабінетом Міністрів України при-
йнято розпорядження №671-р «Про

започаткування реалізації пілотного
проекту «Енергетичний міст «Україна —
Європейський Союз».

Проект передбачає збільшення
пропускної спроможності міждержав-
них ліній електропередач; організацію
довгострокового експорту електрое-
нергії, виробленої на енергоблоці №2
Хмельницької АЕС; залучення інвести-
цій у будівництво енергоблоків №3 і
№4 Хмельницької АЕС, а також підго-
товку Об’єднаної енергосистеми Ук-
раїни до інтеграції з європейською
енергосистемою ENTSO-E.

Реалізація проекту «Енергетичний
міст «Україна — Європейський Союз»
дозволить також використовувати по-
тужності АЕС без обмежень.

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА
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ПРОФЛІДЕР У ТРУДОВОМУ КОЛЕКТИВІ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

27 липня на засіданні
виконавчого комітету Кузне-
цовської міськради було за-
тверджено спільне з адмі-
ністрацією та профкомом
Рівненської АЕС рішення сто-
совно надання житлового
приміщення за адресою мік-
рорайон Будівельників сім’ї
Степану Тимофієву у складі
п’яти осіб. Квартира була
придбана ДП НАЕК «Енерго-
атом» і відповідно до статуту
Компанії житло було переда-
но для подальшого розподілу
згідно з відповідним поло-
женням відокремленому під-
розділу «Рівненська АЕС». На
отримання двокімнатної квар-
тири сім’я Тимофієвих пере-
бувала у черзі на загальних
умовах під першим номером.

Щасливий власник ключів
перебував на квартирному
обліку на розширення житла
за місцем роботи у транс-
портному цеху РАЕС, в якому,
як сам він зізнається, минули
найкращі роки його життя.
Майже 30 років Степан Во-
лодимирович пропрацював у

ТрЦ трактористом. Згадує з
теплотою та посмішкою часи
роботи на РАЕС. Каже, пра-
цювати було завжди цікаво:
займались озелененням та
поливанням території, поси-
панням піском снігу. 

Наразі сім’я Тимофієвих
проживає у двокімнатній
квартирі за адресою мікро-
район Перемоги, нову квар-
тиру отримують додатково,
адже, як зізнається Степан
Володимирович, живеться їм
дружно, проте тісно. Мають
двох одружених синів із свої-
ми сім’ями та двох онуків.
Поміститися у двокімнатній
квартирі трьом повноцінним
родинам украй важко.

За словами начальни-
ка управління соціального
розвитку РАЕС В’ячеслава
Переходька, сьогоднішній
факт вручення генеральним
директором РАЕС Павлом
Павлишиним пенсіонеру —
колишньому працівнику стан-
ції ордера на житло свідчить
про те, що Рівненська АЕС
приділяє особливу увагу пи-
танням соціального харак-
теру та загалом розвитку со-

ціальної сфери, будівництву
житла  для своїх працівни-
ків. У рамках законодавства
України підійшла черга на
отримання житла і Степан
Володимирович став щас-
ливим власником двокім-
натної квартири. Стосовно
житлового фонду, продов-
жує начальник УСР, то ста-
ном на сьогодні ми маємо на
розподілі будинок під но-
мером 412/4 за адресою
мікрорайон Ювілейний. Від-
так житло будемо розподі-
ляти серед тих працівників
станції, які перебувають на
квартирному обліку.

Вручаючи ордер на жит-
ло Степану Тимофієву, гене-
ральний директор Рівненсь-
кої АЕС Павло Павлишин у
своїй вітальній промові за-
уважив, що надане житло є
справедливим розподілом.
За сумлінну, віддану багато-
річну працю Степан Володи-
мирович заслужив таку вина-
городу. Урочисто ордером та
квітами Павло Павлишин при-
вітав усю родину Тимофієвих
з новим щасливим етапом у
їхньому житті.

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)

— Наталья Владимировна, вы рабо-
таете в коллективе, большую часть кото-
рого составляют мужчины. Сложно их
«раскрутить» на какое-то полезное дело?

— У нас очень хороший коллектив, кото-
рый может не только отлично трудиться, но
и отдыхать, с творческим вдохновением
подходить к проведению различных празд-
ничных мероприятий. Так вот, при подготов-
ке этих самых мероприятий и оказалось,
что наши мужчины застенчивее и нереши-
тельнее женщин. И тем ценнее успех, и
радостнее становится от того, что получи-
лось убедить человека, помочь ему побе-
дить застенчивость, раскрыться и показать
свои способности и талант. Ведь в итоге и
сам работник получает удовольствие от
своего успеха. Бывает, что сотрудники и не
подозревают, что их коллега такой талант-
ливый.

Но если творчество иногда идет тяжело,
то со спортом наши мужчины очень даже
дружат. Так, команда АТХ вот уже несколько
лет среди призеров спартакиады комбина-
та, а команда ДПД подразделения —
неизменный лидер соревнований пожарных
дружин.

Видите, какие они разные, наши мужчи-
ны. С ними и легко, и трудно. Но этим-то и
интересна работа профсоюзного лидера, и
от нее испытываешь огромное удовлетворе-
ние и удовольствие.

— Откуда черпаете силы, где находи-
те время? И как при таких нагрузках уда-
ется оставаться женщиной в полном
смысле этого слова?

— Без сомнения, любая общественная
работа энергозатратна. Однако при всей
нашей нелегкой жизни хочется получать по-
ложительные эмоции, иметь что-то светлое
в душе, а не замыкаться на негативе. Ста-
раюсь расшевелить народ, чтобы было
вокруг больше улыбок, больше радости, а
это, в свою очередь, считаю, положительно
сказывается и на рабочей атмосфере, взаи-
моотношениях в коллективе. Хотя не всегда
все так лучезарно. Бывает, что задуманное
«не идет», вот тогда расстраиваюсь. В голо-
ве — пустота, ни одной мысли стоящей, ни
одного варианта решения вопроса, ну пря-
мо руки опускаются. Но всегда рядом ока-
жутся те работники нашего коллектива, кому
задуманное интересно, и кто своими пред-
ложениями, вопросами, требованиями, на-
конец, помогает обрести ту силу, которая
необходима, чтобы идти дальше. И тогда по-
нимаешь, что твоя работа востребована,
чувствуешь себя нужной, эти ощущения и
заряжают энергией, хочется работать еще
больше, лучше и эффективнее. Происходит,
я бы сказала, своеобразный обмен энергией.

У нас сложился замечательный проф-
ком, где на каждого из ребят можно поло-
житься, зная, что они никогда не подве-
дут. Мне нравятся наши жаркие споры на
заседаниях, в конце которых все же рож-
дается совместное решение. Это нор-
мально.

Радует, что кроме профактива в обще-
ственную деятельность вовлечена моло-
дежь, сотрудники постарше, которые гене-
рируют уйму идей и с радостью помогают
воплощать их в жизнь.

Беседовала Татьяна КОРСУНОВСКАЯ

СКЛАДОВІ ВНУТРІШНЬОСПІЛКОВОЇ РОБОТИ

«Наша комиссия состоит
из восьми человек, — говорит
Алексей Владимирович, — это
Ю. Гузев, П. Борисенко, Е. Бо-
рисенко, А. Кравчук, Н. Дудко,
Н. Панова, Е. Курносова. Мы
работаем в соответствии с
планом работы комиссии,
который ежегодно утвержда-
ется на заседании профсоюз-
ного комитета. 

Если говорить об основ-
ных направлениях работы ко-
миссии, то это:

— социально-правовая
работа, направленная на соб-
людение действующего зако-
нодательства Украины, других
нормативно-правовых актов,
Коллективного договора ГП

НАЭК «Энергоатом» и Правил
внутреннего трудового распо-
рядка Запорожской АЭС;

— рассмотрение обраще-
ний членов профсоюза по
социально-правовым вопро-
сам и выдача рекомендаций
по разрешению возникающих
проблем;

— рассмотрение и анализ
представлений на расторже-
ние трудового договора с
работниками ОП ЗАЭС по
инициативе администрации;

— проведение проверок
соблюдения законодатель-
ства о труде в подразделе-
ниях Запорожской АЭС;

— организация санатор-
но-курортного оздоровления

персонала Запорожской АЭС,
отдыха персонала и членов их
семей, детского отдыха;

— подготовка и прове-
дение обучения профактива
по социально-правовым воп-
росам.

Что касается санаторно-
курортного лечения и оздо-
ровления, Алексей Владими-
рович отмечает, что преды-
дущий 2014 год был годом
перемен. 

Уже в начале весны при-
шлось действовать очень опе-
ративно. Необходимо было
найти замену крымским уч-
реждениям. Для детского от-

дыха и оздоровления был
выбран хороший детский ла-
герь «Красная гвоздика» в
Бердянске, в котором наши
дети уже отдыхали раньше. За
эти годы он стал более при-
влекательным во всех отно-
шениях: здесь проведена
реконструкция, организована
хорошая методическая база,
подобран квалифицирован-
ный персонал. В лагере за
детьми ведется медицинское
наблюдение, есть солярий,
лечебные ванны и соляная
шахта.

Если говорить о семейном
отдыхе, то в результате опера-
тивной слаженной работы чле-
нов комиссии были приобре-
тены путевки для семейного
отдыха в пансионат «Дорож-
ник» в Приморске и на базу
отдыха «Аркада» в Бердянс-
ке. Профсоюзным комитетом
НАЭК «Энергоатом» приоб-
ретены путевки в пансионат
«Премьера» в Железном Пор-
ту Херсонской области.

В результате работы в
2014 году удалось сохранить
количество путевок для отды-
ха персонала на уровне 2013
года.

Были сохранены партнер-
ские отношения и заключены

договора, которые действуют
и в 2015 году, с такими оздо-
ровительными учреждения-
ми Украины: климатический,
бальнеологический и грязе-
вой санаторий «Бердянск» в
Бердянске; бальнеологиче-
ский санаторий «Шахтер» в
Трускавце; многопрофильный
«Медицинский центр реаби-
литации железнодорожников»
в Хмельнике; санатории «Пер-
лина Прикарпаття» и «Днестр»
в Моршине.

Комиссия по социальной
и правовой защите проф-
союзного комитета ОП ЗАЭС
продолжила практику органи-
зации отдыха персонала За-
порожской АЭС по путевкам
выходного дня на базах отды-
ха Азовского моря, в культур-
ных местах и развлекатель-
ных центрах Украины. Этот
вид отдыха приобретает все
большую популярность и ос-
тается достаточно востребо-
ванным. 

Традиционно в конце пре-
дыдущего года были подведе-
ны итоги работы комиссии по
социальной и правовой за-
щите. По оздоровлению пер-
сонала замечаний не было.
Люди, занимающиеся своим
здоровьем ежегодно, дают
положительные отзывы, отме-
чают хорошее обслуживание
и разумное соотношение це-
ны и качества. От цеховых

комитетов поступили предло-
жения по расширению профи-
лей санаторных учреждений
в сторону сердечно-сосудис-
тых заболеваний и заболева-
ний органов дыхания. 

В заключение Алексей
Герасименко поблагодарил
членов комиссии по социаль-
но-правовой защите за про-
фессиональную и слаженную
работу. Он выразил уверен-
ность в том, что санатор-
но-курортное лечение, отдых
работников Запорожской АЭС
и членов их семей был органи-
зованным и полноценным.
Профсоюзным комитетом вы-
полнен объем приобретения и
реализации путевок на оздо-
ровление и отдых персонала в
соответствии с утвержденной
сметой. 

Сегодня, учитывая под-
писание Коллективного дого-
вора и утверждение сметы
профсоюзного бюджета на
2015 год, рассмотрены все
поступившие предложения по
оздоровлению, отдыху работ-
ников и членов их семей, а
также по детскому отдыху. При
этом не в последнюю очередь
учитывается географическое
размещение лечебных учреж-
дений, чтобы отдых и лечение
персонала были безопасными
и полезными.

Лариса ЮРЬЕВА,
фото автора

Решая социально-правовые вопросы
Комиссия профсоюзного комитета Запорожской АЭС

по социальной и правовой защите, которую возглавляет
ведущий инженер по эксплуатации оборудования атомной
станции цеха радиационной безопасности Алексей
Владимирович Герасименко, ставит перед собой конкрет-
ные цели: общественный контроль за соблюдением адми-
нистрацией (представителем собственника) предприятия
действующего законодательства Украины и других норма-
тивно-правовых актов; защита трудовых, социально-эко-
номических прав и интересов членов профсоюза; предо-
ставление членам профсоюза социальной и правовой
помощи; организация санаторно-курортного лечения
работников ОП ЗАЭС; организация отдыха работников и
членов их семей; организация отдыха детей в детских
оздоровительных лагерях; организация работы по вопро-
сам гендерного направления.

Заслужена квартира для атомника-ветерана

Добрые дела заряжают энергиейДобрые дела заряжают энергией

На Рівненській АЕС діє система охоро-
ни здоров’я персоналу, яку курирує від-
діл охорони здоров’я служби охорони
праці. Колектив відділу охорони здоров’я
організовує на підприємстві профілак-
тичну роботу, спрямовану на поперед-
ження захворюваності, забезпечує про-
ведення медоглядів працівників, курирує
надання екстреної медичної допомоги,
проводить аналітичну роботу.

Здоров’я нації вважається найвищою цін-
ністю держави. Здоров’я людини визнається
у світі настільки важливим, що універсальний
показник рівня суспільного розвитку країни
обумовлений станом здоров’я нації. 

Питання здоров’я працівника є пріори-
тетним і для найбільшого підприємства
Рівненської області — Рівненської АЕС. 3
2000 року на РАЕС функціонує відділ охо-
рони здоров’я, основним напрямом робо-
ти якого є моніторинг стану здоров’я пра-
цівників, зокрема проводиться аналітична
оцінка медичних оглядів та захворюваності
з тимчасової непрацездатності працівників
за допомогою інформаційно-аналітичного
програмного комплексу «Охорона здо-
ров’я персоналу ВП РАЕС».

Як повідомила Марія Смічик, начальник
відділу охорони здоров’я служби охорони
праці РАЕС, який займається профілакти-
кою захворюваності на виробництві для
забезпечення повноцінної та злагодженої
роботи персоналу, статистичні показники
захворюваності працівників РАЕС цілком
корелюються із статистичними даними
Рівненського обласного інформаційно-ана-
літичного центру медичної статистики. За
умови дотримання працівниками правил
радіаційної безпеки та охорони праці про-
фесійні захворювання атомникам не за-
грожують. На сьогодні жодного випадку
професійного захворювання на РАЕС не
зафіксовано. За словами Марії Смічик, най-
частіше працівники РАЕС звертаються із
скаргами на здоров’я в осінньо-зимовий
період з приводу респіраторно-вірусних
захворювань. Аналіз захворюваності пра-

цівників РАЕС за останні роки свідчить, що
показники захворювань на РАЕС є нижчи-
ми, ніж середні по області та Україні. До
речі, Рівненська та Волинська області нале-
жать до регіонів із рівнем захворюваності
нижче середнього по Україні, що обумовле-
но середнім віком, тривалістю, способом та
рівнем життя, рівнем соціально-економіч-
ного розвитку області, станом навколишньо-
го середовища. За даними по Рівненській
області, показники захворюваності меш-
канців Кузнецовська є нижчими, ніж у Рів-
ному та Дубно.

Здоров’я людини залежить від багатьох
факторів, у тому числі й невиробничих. На
РАЕС адміністрацією і профспілковим коміте-
том станції активно пропагується та популяри-
зується здоровий спосіб життя. Серед атом-
ників стало престижним мати чудову фізичну
форму, займатися активними видами спорту
— велоспортом, туризмом, дайвінгом, раф-
тингом. Для підтримання фізичного здоров’я
функціонують спортивні заклади РАЕС — пла-
вальний басейн, спорткомплекс, стадіон,
кінно-спортивна школа. 

Незабаром на РАЕС завершується про-
ведення обов’язкового періодичного ме-
дичного огляду персоналу, за результатами
якого корегується профілактична робота
відділу охорони здоров’я служби охорони
праці, залучаються до співпраці спеціалісти
санаторію-профілакторію ВП РАЕС, ДЗ
«СМСЧ №3 МОЗ України», оптимізується
робота здоровпункту РАЕС. Усі ці заходи
дозволяють із впевненістю констатувати,
що здоров’я атомників пильно контро-
люється.

ГОЛОВНИЙ КРИТЕРІЙ — ЗДОРОВ’Я ПРАЦІВНИКІВ

Не загрожують профзахворювання
рівненським атомникам
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ОХОРОНА ПРАЦІ — ПОСТІЙНИЙ ПРІОРИТЕТ

— Яка ситуація з охороною
праці в Україні? З цього запитан-
ня почалася розмова із заступни-
ком Голови Федерації профспі-
лок України Сергієм УКРАЇНЦЕМ.

«Бізнес набрався сил і протя-
гом останніх шести–семи років
фактично примусив державу само-
усунутися. А точніше, блокувати
доступ своїх же інспекторів до
об’єктів нагляду й робочих місць.
Порівняно з 2004 роком — коли
профспілки передавали повнова-
ження державі — падіння вражаю-
че. Держгірпромнагляд послідовно
нейтралізовували до стану росли-
ни, — каже Сергій Якович.

Коли ми просували до ратифі-
кації 81-шу й 129-ту Конвенції з
інспекції праці Міжнародної органі-
зації праці (МОП), навіть не здога-
дувалися, як вона згодом нам зна-
добиться, коли почалися нинішні
обмеження. Ними передбачено
два інститути: по-перше, можли-
вість раптової перевірки держін-
спектора, і, по-друге, автономія
інспектора — щоб не запитувати,
як сьогодні, у прем’єр-міністра, йти
перевіряти чи не йти. Ми без зволі-
кання оскаржили в МОП постанову
КМУ №502, а потім закон про заса-
ди державного нагляду: було чоти-
ри рішення Комітету експертів про
те, що Україна порушує Конвенцію
МОП, і зобов’язано привести у від-
повідність своє законодавство».
ДО РЕЧІ

За даними ФПУ, в Україні спів-
відношення смертельного трав-
матизму до загального становить
1:10. За статистикою МОП, це
1:930. Це означає, що 99 відсотків
таких випадків на виробництві в
нас не враховується і не розслі-
дується. По соціально-культурній
сфері, де зараз спостерігається
катастрофічне зростання смер-
тельного травматизму, співвід-
ношення становить уже 1:2. Ми
бачимо менше одного відсотка
всього, що відбувається.

— Тож скільки реально укра-
їнців гине на виробництві?

— Торік в Україні смертельно
травмовано 548 людей — це ті
випадки, які розслідувані й пов’я-
зані з виробництвом. Цю цифру
потрібно помножити мінімум на
два — і ось вам тисяча. Щороку на
робочих місцях відбувається ще
одна АТО. Загальний травматизм
знизився на 26 відсотків — вихо-
дить, і смертельний мав би впасти
на стільки само. У фізичному вимі-
рі це становить 130 загиблих. А в
нас цифра виросла ще на десять.
140 смертей на совісті тих осіб, які
протягували ці обмеження робо-
ти Держгірпромнагляду. Ось яких
жертв зазнають люди заради ком-
форту й прибутків бізнесу. Кожна
гривня, вторгована на житті й здо-
ров’ї українців, окроплена їхньою
кров’ю.

«ВИНЕСЛИ ПОРАНЕНИХ
З ПОЛЯ БОЮ»

— Чи розуміють профспілки,
що без їх допомоги їх же брати-
інспектори Держгірпромнагля-
ду не виживуть?

— Безумовно: їх доведуть до
долі СЗС, Держінспекції за цінами
та інших, що фактично перестали
існувати як повноцінні державні
контрольні й наглядові структури.
Ми взяли на себе всі ініціативи й
«винесли з поля бою поранених
товаришів». Сьогодні створено
нову держслужбу з охорони пра-
ці. Ми провели зустріч із її керів-
ництвом, домовилися про те, що
розгортаємо серйозну взаємодію,
відновлюємо Угоду про співробіт-
ництво. І сьогодні для профоргані-
зацій дуже важливо налаштуватися
на тісний контакт із держінспекто-
рами. Потрібно знайти спосіб зайти
на кожне підприємство, дійти до
кожного робочого місця, отримати
доступ до документів і підступити
до всіх, від кого залежить усунення
порушень. Ціна питання — життя і
здоров’я наших громадян.

Сьогодні маємо важливу пози-
тивну тенденцію. 77-м законом на-
гляд у сфері праці виведено з-під
обмежень закону про засади дер-
жавного нагляду у сфері госпо-
дарської діяльності. Затверджене
нове положення про держслужбу з
питань праці — це повністю редак-
ція профспілок. Ми внесли туди з
Конвенції положення про те, що
держінспектор має право пере-
віряти на свій розсуд об’єкти в

будь-який час. Нам залишилося
нейтралізувати постанову №408,
яка містить обмеження і заборону
на перевірки та подовжена на
поточне півріччя.

— Наскільки взагалі дієві
положення міжнародних доку-
ментів у сфері охорони праці,
ратифікованих Україною?

— До нас приїжджали інспек-
тори МОП для контролю виконан-
ня 81-ї Конвенції. Ми вирішили пи-
тання про те, щоб інспектор пра-
цював так, як необхідно, і не було б
ніяких законодавчих обмежень.
Водночас ми використовували
перевагу й іншої Конвенції МОП —
під номером 155. За Генеральною
угодою вона була ратифікована в
2011 році, вона зобов’язує за-
тверджувати державну програму з
питань охорони праці — якої в нас
не було десять років. Завдяки цій
Конвенції ми провели питання
через Національну тристоронню
соціально-економічну раду. І Вер-
ховною Радою ухвалено закон,
який затверджує цю програму до
2018 року — притому, що сам
голова Ради Федерації робото-
давців України Дмитро Фірташ на
засіданні тристоронньої ради за-
явив, що не дозволить Кабінету
Міністрів затвердити цю програ-
му. Програмою передбачено 220
мільйонів гривень фінансування
на п’ять років. Але, на жаль, при-
криваючись бойовими діями, уряд
через Верховну Раду добився
зняття бюджетного фінансування
програми. Нічого страшного: за-
лишилася половина фінансування
Фонду соціального страхування —
близько 120 мільйонів гривень,
залишилися наші колективні дого-
вори та угоди. Ми введемо про-
граму в реалізацію.

4,5 МІЛЬЙОНА
РОБІТНИКІВ-НЕЛЕГАЛІВ
— Що плановано започатку-

вати з легалізації зайнятості
населення?

— За Генеральною угодою,
яка готується до підписання, на
цей рік передбачено проведення
всіма сторонами комплексу спіль-
них заходів. 4,5 мільйона україн-
ців працюють без трудових кни-
жок — вони повністю безправні.
Десь договори просто не укла-
даються, десь вони підмінюють-
ся цивільно-правовими угодами,
десь працівників оформлюють як
суб’єкти підприємницької діяль-
ності — так працюють практично
всі касири в супермаркетах, деін-
де віддаються під аутсорсинг.
Тому цього року ми плануємо
ратифікувати ще чотири конвенції
МОП з безпеки праці в будівниц-
тві, транспорті та інших галузях. І
головне, про що ми домовилися,
— це забезпечення роботодавця-
ми й урядом вільного доступу
профспілкових інспекторів і акти-
вістів до робочих місць та до-
кументації для здійснення гро-
мадського контролю.

— На що ще спрямовані
зусилля профспілок?

— Фондом соцстрахування
передбачено збереження фінан-
сування навчання представників
трьох сторін — це майже 13 тисяч
осіб щорічно. Зараз справа за
профорганізаціями: що більше во-
ни нададуть заявок — то більше
буде підготовлених фахівців з
охорони праці: представників
підприємств, профспілок і орга-
нів влади. Наведу приклад. За
два роки ми провели навчання
представників трьох сторін. І на
тих підприємствах, куди вони
прийшли, травматизм знизився з
72 до 58 відсотків: урятовано
сотні життів.

Впроваджується ціла низка за-
ходів. У тому числі телепроект
«Безпека праці й життєдіяльнос-
ті», за участі трьох сторін готу-
ватиметься й публікуватиметься
щорічний національний звіт з охо-
рони праці — відповідно до нього
проводитимуться й акти реагуван-
ня. У нинішньому й майбутньому
роках у всіх центральних та місце-
вих органах влади мають бути від-
новлені підрозділи або хоча б
посади фахівців з охорони праці.
Ця робота державою запущена.
Нема кому й слова сказати керів-
никам обласних і районних адмі-
ністрацій про те, що ж таке охоро-
на праці й наскільки вона важлива.
Про те, що втрачає економіка дер-

жави від того, що люди травму-
ються на виробництві.

— Нерідко українці ставлять
запитання: а що конкретно зро-
били профспілки для поліп-
шення їх життя?

— Фактично з 2006 року краї-
на жила за тарифами, які відстоя-
ли профспілки. У травні-червні
того року на Майдан Незалеж-
ності прийшли десятки тисяч
людей — тоді ми домоглися, що-
би до нас прислухалися. Після
2006 року за електроенергію на-
селення платило від 23 до 30 ко-
пійок, а промпідприємства — від
1,23 гривні. Щороку різниця ста-
новила до сорока мільярдів гри-
вень — це те, що залишалося в
гаманцях громадян. Різниця по
газу давала ще 50 мільярдів. По
житлово-комунальних послугах
— ще 10—15 мільярдів. Загальна
сума становила понад сто мільяр-
дів гривень на рік. За рахунок
укладених ста тисяч колектив-
них договорів щорічний приріст
фонду оплати праці становив у
середньому сорок мільярдів гри-
вень. Таким чином, на один відсо-
ток відрахувань на профспілкові
внески ми робимо 140 мільярдів
гривень на рік. А тепер запитайте
свою місцеву й центральну владу:
ми платимо п’ятнадцять відсотків
прибуткового податку — що ви
нам на них дали?

ПІДВИЩЕННЯ ТАРИФІВ:
СТЕЖТЕ ЗА РУКАМИ

— До речі, про тарифи: в
чому бачите причини їх ниніш-
нього підвищення?

— Я міг би сказати, що це тиск
МВФ — але це буде не вся прав-
да. Ми попереджали: хоч би скіль-
ки дав МВФ, він не дасть багато,
не дасть на розвиток, на стабілі-
зацію бюджету. Обіцяв дати «ко-
лись потім, можливо» 17,5 мільяр-
да доларів, а зараз «нате вам
п’ять» — рівно стільки, аби ми від-
дали їм те, що вже заборгували. В
економіку України не надійшло
жодного цента.

Нам кажуть, що ціни приво-
дяться до економічно обґрунтова-
ного рівня. Таке твердження не
витримує ніякої критики. Візьмімо
газ: собівартість його видобутку в
Україні становить 40—50 копійок
за кубометр. А далі — стежте за
руками. У нас видобувається 20
мільярдів кубометрів. І нам ка-
жуть, що населення споживає аж
16,5 мільярда. Неправда: за дани-
ми податкового обліку, населення
споживає лише 13,5 мільярда.
Тобто три мільярди вже десь
дерибанять. Підприємству «Укр-
газодобування», яке добуває 15
мільярдів кубометрів, поставили
ціну реалізації для НАК «Нафтогаз
України» 1,59 гривні — потрійну
накрутку. Левова частка прибут-
ку йде державі як засновнику,
щоб потім перерозподілиться по
бюджету.

— Водночас ціну на газ для
населення підняли майже вчет-
веро...

— Не слухайте тих, хто каже,
що вартість газу для населення
підняли лише в 3,6 разу. 7,19
гривні — це тільки для тих, хто в
опалювальний сезон споживає до
двохсот кубометрів, але я таких
хат не знаю. Зараз ворог, держа-
ва-агресор, продає нам газ по
5,80 гривні. До чого ж треба дійти,
щоб своєму народові своя влада
продавала дорожче, ніж агре-
сор?! Ціна неймовірно завищена, і
жодної економічної підстави для
цього немає. Нам запропоновано
ще один величезний податок:
незаконний і протиправний —
газовий.
ДУМКА

У ФПУ стверджують: для того
щоб виправдати ціну в 7,19 гривні,
в неї вже пробують завести не
тільки видобуток і транспорту-
вання, а й... відновлення та будів-
ництво нових свердловин, значна
частина яких уже перебуває в
приватних руках І все одно не
можуть догнати до 7,19. Пробують
закласти туди навіть перспектив-
ну геологорозвідку (на 10-15 ро-
ків) — це те, що повинна робити
держава. На плечі громадян пере-
кладають утримання цілої галузі.

— Який орієнтовний розмір
цього «податку»?

— Подивімося: позаторік за-
гальний виторг від продажу газу

населенню становив 13 мільярдів
гривень. Торік, коли ціни трохи
підвищили, вже майже 20. Цього-
річ з урахуванням нових цін цифра
має становити 70 мільярдів гри-
вень. Де на порожньому місці
можна знайти 50 мільярдів, які
хочуть здерти з населення? За-
мість того щоб вивести з тіні ті
самі двісті мільярдів гривень зар-
плати, яка платиться в конвертах, і
взяти з них тридцять мільярдів у
бюджет і сімдесят — у Пенсійний
фонд, робиться такий викрутас
і додатково обкладається насе-
лення.

НАСЕЛЕННЯ ПОЗБАВЛЯЮТЬ
РЕСУРСУ

— У чому ж реальна мета
такого підвищення?

— Це не вимоги МВФ, не по-
ліпшення фінансового становища
галузі. Проводиться операція з
витиснення масового побутового
споживача з газового ринку: від-
жимання газу в населення. Люди
відмовлятимуться від споживання
газу — уже сьогодні вони вируши-
ли вирубувати посадки. І тоді по-
бутовий сектор перейде з 13,5
мільярда кубометрів спочатку на
десять, а потім і на вісім. І ось тут
звільняється величезний ресурс:
10—12 мільярдів кубометрів із
собівартістю в 50 копійок, який
можна продати по 9—10 гривень.
Саме навколо цього ресурсу сьо-
годні й розгортається найбільша
битва бізнесу — за допомогою
корумпованої влади, найгідніші
представники якої уже успішно
за допомогою бізнесу пройшли
люстрацію. На жаль, це робиться
за наш із вами рахунок.

— І що в цьому випадку слід
було б робити?

— Наведу приклад Норвегії —
газонафтовидобувної країни з
населенням у п’ять мільйонів лю-
дей. Від самого початку там було
створено Фонд національного
добробуту, в який відкладають
кошти з ренти. Так само, як і в нас,
у їхній конституції записано, що
надра належать народові. Тільки в
нас беруть наші надра, видобува-
ють звідти ресурси і «впарюють»
нам же за спекулятивними цінами.
Так, у Норвегії ціни ринкові — але з
коштів, що надходять, наповню-
ється Фонд. За їх рахунок форму-
ється Пенсійний фонд, соціальні
програми для населення. Торік за
рахунок видобутку нафти й газу
Норвегія «закачала» до Фонду 67
мільярдів доларів — це порівнянне
навіть не з бюджетом України, а з
нашим річним ВВП. Ось як влада
піклується про своїх громадян —
там, де видобуваються дармові
ресурси.

ВИХІД — У КОНСОЛІДАЦІЇ
ПОЛІТИКІВ

— Як профспілки мають на-
мір добиватися задекларова-
них цілей?

— У 2006 році профспілки по-
казали, що ситуацію з тарифа-
ми вони готові обстоювати всіма
доступними методами: протестни-
ми акціями, діалогами з урядом
і парламентом. А щодо питань
зарплати й зайнятості, то для цього
існує ширший набір інструментів —
у тому числі й страйки. До них
профспілки сьогодні також готу-
ються.

— Чого конкретно очікуєте
від народних депутатів?

— Головного: дбати про інте-
реси народу. Й багато хто з них так
і робить. Але, на жаль, останні
прийняті закони та рішення свід-
чать про протилежне. Розумію, що
це зроблено під політичним тис-
ком. Протиправно й несправедли-
во, коли урізуються зарплати бюд-
жетників, спочатку обкладається
податком, а потім просто відбира-
ється пенсія у працюючих пенсіо-
нерів. Тому держава й народні
депутати повинні ухвалити такі
закони, які б вивели з тіні сотні
мільярдів гривень зарплат. Це бу-
ло б серйозною підмогою для
вирішення соціальних питань. І то-
ді не довелося б урізати соціальні
гарантії. У нашій економіці є не-
обхідні ресурси. А завдання уряду
й депутатів — побачити їх і при-
йняти правильні рішення. Вони
можуть це зробити — важливо,
щоб політичні сили зорієнтували-
ся і змогли діяти консолідовано.

Розмовляв
Володимир РИБАЛЬЧЕНКО

РОБОЧЕ МІСЦЕ МАЄ БУТИ НАДІЙНО
ЗАХИЩЕНЕ ВІД ТРАВМАТИЗМУ

Верховна Рада України ух-
валила законопроект №2831-3
про місцеві вибори. За документ
у другому читанні та в цілому про-
голосували 257 депутатів за 226
мінімально необхідних. Найго-
ловнішим нововведенням є за-
провадження пропорційної сис-
теми із відкритими списками для
обрання обласних, міських та
районних рад.

Вибори міських голів у містах,
кількість виборців у яких перевищує
90 тисяч, проводяться за мажори-
тарною системою абсолютної біль-
шості. Тобто для перемоги кандидат
у міські голови має набрати що-
найменше 50%+1 голос виборців.
Інакше буде оголошено другий тур
виборів.

Вибори сільського, селищного,
міського (міст, кількість виборців у
яких є меншою ніж 90 тисяч) голови
проводяться за мажоритарною сис-
темою відносної більшості в єдиному
одномандатному виборчому окрузі
— тобто в один тур. Згідно із зако-
ном, вибори на окупованих територі-
ях Донбасу та в Криму у зв’язку із
агресією Росії 25 жовтня не прово-
дитимуться. Перелік адміністратив-
но-територіальних одиниць, в яких
не проводяться місцеві вибори,
визначає Верховна Рада у постанові
про призначення чергових місцевих
виборів.

Крім того, профільний комітет
парламенту підтримав пропозицію
щодо вилучення з переліку суб’єктів
виборчого процесу виборчих блоків.
Також законом передбачається тен-
дерна квота серед учасників виборів
— не менше від 30% представників
однієї статі.

Вдосконалено вимоги до ви-
борчого бюлетеня, в якому зазнача-
ється порядковий номер, повна наз-
ва місцевої організації, в дужках —
прізвище, ім’я та по батькові першо-
го кандидата в списку кандидатів,
висунутих політичною партією, а та-
кож через тире — прізвище, ім’я та
по батькові кандидата в депутати,
закріпленого за відповідним терито-
ріальним виборчим округом.

Перелік відомостей у бюлетені
в єдиному одномандатному окрузі
(йдеться про село та селище) буде
доповнено позицією «посада». З ме-
тою недопущення псування бюлете-
нів виключили штамп «кандидат
вибув», тож залишиться лише штамп
«вибула політична партія».

Також вилучено право внесення
змін до списку виборців у день голо-
сування. Остаточний список вибор-
ців має надійти до ЦВК за два дні до
виборів.

Удосконалено процедуру щодо
грошової застави, розмір якої ви-
значається не пізніше ніж за 57 днів
до дня голосування окремо для кан-
дидата на посаду міського голови та
для виборчого списку кандидатів у
багатомандатному окрузі.

На спеціалізованих дільницях
матимуть право голосу лише ті ви-
борці, які належать до відповідного
територіального виборчого округу, а
не будь-які виборці з України.

ЗАКОНОДАВЧІ НОВАЦІЇ

Про місцеві вибори

Із другої спроби Верховна Рада
України підтримала в другому читан-
ні законопроект щодо підвищення
рівня соціального захисту військово-
службовців і їхніх родин.

Законопроект пропонує збіль-
шити розмір одноразової грошової
допомоги на 50 відсотків, яка випла-
чується в разі загибелі (смерті), ін-
валідності або часткової втрати
працездатності без встановлення
інвалідності військовослужбовців,
військовозобов’язаних і резервістів,
які призвані на навчальні (або переві-
рочні) та спеціальні збори чи для
проходження служби у військовому
резерві, працівників міліції.

Відтак одноразова грошова до-
помога виплачується в розмірі 913
тисяч гривень у разі загибелі, 456
тисяч гривень — у разі встановлення
військовослужбовцю інвалідності І
групи, 365 тисяч гривень — у разі
встановлення військовослужбовцю
інвалідності II групи, і 274 тисяч гри-
вень — у разі встановлення III групи
інвалідності. Одноразова грошо-
ва допомога призначається й ви-
плачується рівними частками всім
особам, які мають право на її при-
значення та отримання, за їхньою
особистою заявою чи їхніх законних
представників. За даними Мінобо-
рони, наразі статус учасника бойо-
вих дій уже отримали майже 62 тися-
чі осіб, які брали або беруть участь в
Антитерористичній операції.

УЧАСНИКАМ АТО

Збільшено грошову
допомогу пораненим
бійцям і родинам загиблих
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4
ВРАЖЕННЯ СПІЛЧАН ПРО ВІДПОЧИНОК

Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

Признаюсь, что на Запад-
ной Украине я бывала только
лишь проездом много лет
назад. Поэтому хотелось мно-
гое увидеть, узнать, попробо-
вать. И я не разочаровалась,
приехав в этот курортный
городок. У железнодорожного
вокзала нас уже ждал микро-
автобус, который и доставил
до места назначения.

География стран гостей
санатория весьма обширна.

На флагштоках у центрально-
го входа я насчитала 11 госу-
дарственных флагов, что под-
твердило его популярность.

Сам санаторий — боль-
шой и светлый. Необычайно
впечатлил вид из окна моего
номера на седьмом этаже!
Солнечная сторона — теп-
ло, видна зеркальная гладь
озера, частные домики, пан-
сионаты, санатории, туман-
ные силуэты гор вдалеке и

лес зеленый бархатный кру-
гом… Красивые холлы в
корпусах, цветы, простор-
ная столовая, бассейн и
тренажерный зал. Лечебные
корпуса — с огромным ко-
личеством кабинетов для
разных процедур. Но основ-
ное лечение в столице ми-
неральных источников у под-
ножья Восточных Карпат —
это лечение минеральной
водичкой, знаменитой «Наф-
тусей».

На территории курорта
Трускавец — 14 естествен-
ных минеральных источни-
ков с различным химиче-
ским составом и степенью
минерализации — Нафтуся,
Мария, София, Бронислава,
Юзя и др. Самая известная
— Нафтуся — королева ми-
неральных вод, уникальна
лечебными качествами. Но
целебные свойства этой во-
ды долго не сохраняются.
«Нафтусю» можно пить толь-
ко в Трускавце из бюветов.
Вот ради неe и едут люди
сюда издалека.

По территории курор-
та удобно передвигаться
пешком. Прогулочные ал-
леи, бегущие через хол-
мы, непременно приведут
вас к бювету и парку. Изу-
мительно красиво здесь
цветет жасмин. Восхищают
деревья-исполины, декора-

тивные кустарники и цве-
точные клумбы, подвесные
вазоны разноцветных пету-
ний возле кафе и вдоль
улиц.

На площади возле бюве-
та поражает разнообразием
выставка-продажа картин
местных художников. Сти-
хийно возникают мини-ба-
зарчики всевозможных то-
варов. Мед, кофе, брынза,
творог, колбасы, лесные и
садовые ягоды, сборы сухих
лекарственных трав и кор-
ней, сушеные грибы, одеж-
да и обувь — чего там
только нет! Пользуется по-
пулярностью деревянный
рынок Трускавца, где мно-
жество красивых сувениров
из дерева, вязаных и выши-
тых изделий в традицион-
ном народном стиле и дру-
гих интересных товаров.

Вдохновляют поездки в
Карпаты и экскурсии по
Трускавцу, Львову, Морши-
ну, Дрогобычу, паломниче-
ство в Почаевскую лавру…
История и природа края —
притягивает. Буквально хо-
чется окунуться в культуру
населяющих эти места эт-
носов, увидеть архитектур-
ные шедевры минувших
столетий. И, по возможно-
сти, слиться с богатейшей
природой. На полях в окру-
ге — ромашки, маки, шелко-

вистая зеленая трава, стога
сена возле подворий, аисты
в гнездах. Да разве мож-
но не влюбиться в такую
красоту?!

Из отпуска хочется при-
везти многое. Например,
загар, хорошее настроение,
запас витаминов в организ-
ме, новые знания и яркие
впечатления. А также — об-
новки, подарки, сувениры и
снимки как память о путе-
шествиях. Вот только с ог-

ромной скоростью пролета-
ет время, быстро заканчи-
ваются деньги и незаметно
исчерпывается карта памя-
ти фотоаппарата.

21 день отпуска про-
летел — не заметила, как!
Все было замечательно:
минеральная вода, пешие
прогулки к бювету, чис-
тейший воздух, экскурсии.
Это моменты в жизни, при
воспоминании о которых
накрывает радостной вол-
ной. В оставшиеся не-
сколько дней до отъезда
стараешься вобрать в себя
как можно больше впечат-
лений, запомнить ощуще-
ния, чтобы накопленного
обязательно хватило до
следующей поездки или
отпуска.

Галина ШАБАРДИНА
г. Энергодар

В ОТПУСК — ПО ПРОФСОЮЗНОЙ ПУТЕВКЕ
Ежегодный отпуск, потраченный с пользой, помогает

восстановить физические и моральные силы после насы-
щенного рабочего процесса в течение года, получить
заряд оптимизма и вдохновения. Вот и я, как и многие
работники нашей Запорожской атомной станции, купила
профсоюзную путевку и отправилась отдыхать в санато-
рий «Шахтер» города Трускавца Львовской области.

Хмельницька АЕС не лишилась ос-
торонь проблем вимушених переселен-
ців. На атомну електростанцію працев-
лаштовано двох громадян — з Криму та
Луганської області. Одній з родин, де є
дитина-напівсирота, ХАЕС щомісячно
виплачує матеріальну допомогу в сумі
половини прожиткового мінімуму.

За інформацією Управління праці і соці-
ального захисту населення Нетішинської
міської ради, на кінець липня 2015 року
(інформація оновлюється щотижня) з тимча-
сово окупованої території та районів прове-
дення антитерористичної операції приїхало
253 людини, або 150 сімей. Вони змушені
були кардинально поміняти не лише місце
проживання, а й повністю змінити спосіб
життя. Серед вимушених переселенців зі
сходу в Нетішині є 68 дітей, всі вони забезпе-
чені дошкільними закладами та відвідують
загальноосвітні школи міста. Дітям та пенсіо-
нерам, а їх, за даними соціальних служб

Нетішина, 97 осіб, держава виплачує допо-
могу в сумі 884 гривні, інвалідам, а таких 18,
надається допомога в сумі 949 гривень.

З тих громадян, які вимушені були тікати
від війни і кинути свої домівки та поселитися
в місті енергетиків, 88 працездатного віку.
Оскільки місто-супутник Хмельницької АЕС
є монопрофільним, з робочими місцями
сутужно навіть самим городянам, 50 виму-
шених переселенців потребують працев-
лаштування.

Внаслідок бойових дій на сході України
та окупації Криму численним мешканцям
цих територій довелося переселятись у без-
печніші регіони країни. За таких обставин
життя люди потребують допомоги не лише
від державних соціальних служб, а й від
інших організацій та небайдужих людей.
Саме такий приклад небайдужості демон-
струють енергетики, сприяючи морально і
матеріально тим, хто змушений тікати від
війни.

Прихисток для 150 сімей переселенців
МІСТО-СУПУТНИК ВП ХАЕС: ПРИКЛАДИ НЕБАЙДУЖОСТІ І ДОБРОЇ ВОЛІ

Публікуємо список доку-
ментів для отримання статусу
учасника бойових дій, які
необхідно самостійно подати у
відповідні комісії, якщо цього
не зробило керівництво (ко-
мандир (начальник) військової
частини (органу, підрозділу)
або інший керівник установи,
закладу).

ДЛЯ ВІЙСЬКОВОСЛУЖ-
БОВЦІВ:

витяги з наказів, дирек-
тив, розпоряджень; посвід-
чень про відрядження, опе-
ративних завдань, журналів
бойових дій, бойових доне-
сень, дислокацій, книг наря-
дів, графіків служби, звітів,
зведень, донесень, матеріа-
лів спеціальних (службових)
розслідувань за фактами
отримання поранень, а та-
кож інші офіційні документи,
видані державними органа-
ми, що містять достатньо
доказів про безпосередню
участь особи у виконанні зав-
дань АТО в районах її прове-
дення. 

ДЛЯ ЗАЛУЧЕНИХ ПРА-
ЦІВНИКІВ ПІДПРИЄМСТВ,
УСТАНОВ, ОРГАНІЗАЦІЙ:

витяги з наказів, розпо-
ряджень, посвідчень про від-
рядження, книг нарядів, мате-
ріалів спеціальних (службових)
розслідувань за фактами от-
римання поранень, а також
документи, що були підставою
для ухвалення керівниками
підприємств, установ чи орга-
нізацій рішення про направ-
лення осіб у відрядження для
безпосередньої участі в АТО.

Для самостійного підтвер-
дження участі в АТО бажано
також мати такі документи:

довідку учасника бойо-
вих дій (видають у стройовій,
частині);

витяг із наказу військової
частини про перебування в
списках частини та виконання
завдань у зоні АТО (видають у
стройовій частині);

печатку у військовому
квитку (ставлять у стройовій
частині в деяких бригадах).

Додаткові документи для
підтвердження участі в АТО:

довідка про участь в АТО: 
довідка про прикріплення

до військової частини;
медичні документи (ВЛК,

епікризи військових шпиталів);

копії посвідчень про від-
рядження (за наявності);

копії документів про от-
римання поранень (за наяв-
ності). Усі копії документів має
бути завірено підписом ко-
мандира (начальника) війсь-
кової частини (органу, під-
розділу), установи чи закладу
та скріплено гербовою печат-
кою.

Учасники антитерорис-
тичної операції, звільнені з
військової служби, подають
документи через комісії об-
ласних військових комісаріатів
та міського військового комі-
саріату в місті Києві.

З метою уникнення по-
милкового написання прізви-
ща, імені та по батькові бажано
також подати копію першої
сторінки паспорта громадяни-
на України.

Разом з усіма документа-
ми особа, що претендує на
отримання статусу учасника
бойових дій, має дати письмо-
ву згоду на збирання та об-
робку персональних даних.

(Із брошури «Пільги та
гарантії для учасників анти-

терористичної операції»)

УЧАСНИКАМ АТО
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